

Department : Agricultural Extension and Rural Sociology
Field of study : Agricultural Extension
Scientific Degree : Ph. D.
Date of Conferment : May 15 , 2019
Title of Thesis : **CONSUMPTION RATIONALIZATION: A SOCIAL STUDY OF RURAL WOMEN IN MENOUFIA GOVERNORATE**
Name of Applicant : Eman Maher Mahmoud Osman

Supervision Committee:

- Dr. F. A. Salama : Prof. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. N. A. Hassan : Prof. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. F. A. Mohamed : Prof. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. Kh. A. A. Keneber: Associate Prof. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.

ABSTRACT: *This study aimed basically at understanding the behavior of rural women regarding the consumption rationalization of the basic resources: gas, electricity, drinking water, food and clothing, This main objective was achieved theoretically and empirically through the following sub-objectives: 1- Identifying components of rural women behavior related to consumption rationalization (Knowledge, Attitudes, Practices). 2- Determining the correlates associated with the behavior of rural women regarding consumption rationalization. The study was carried out in four villages in Menoufia governorate, Zanara, Kafr El Sheikh Ibrahim, Manshat Bakhati, and Al-Akhmas. The sample was randomly selected from the families In Menoufia governorate, where the sample size was 400 women, as 100 respondents from each village .*

The study findings can be summarized as follows :

(a) consumption rationalization behavior for (Gas, electricity, Water, food) was medium as a lot of respondents while Behavior of rationalizing clothing consumption was high, (b) Level of education was the most variable correlated with and effected on consumption rationalization in general .

Key words: *Consumption Rationalization / consumption rationalization of gas / consumption rationalization of electricity / consumption rationalization of water / consumption rationalization of food / consumption rationalization of clothes .*

عنوان الرسالة: ترشيد الاستهلاك : دراسة اجتماعية للمرأة الريفية بمحافظة المنوفية

اسم الباحث : إيمان ماهر محمود عثمان

الدرجة العلمية: دكتور الفلسفة فى العلوم الزراعية (مجتمع ريفي)

القسم العلمى : الارشاد الزراعى والمجتمع الريفي

تاريخ موافقة مجلس الكلية : 2019/5/15

لجنة الإشراف: أ.د/ فؤاد عبد اللطيف سلامة أستاذ الاجتماع الريفي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

أ.د/ نجوى عبد الرحمن حسن أستاذ الاجتماع الريفي، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

أ.د/ فرحات عبد السيد محمد أستاذ الاجتماع الريفي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

د/ خالد عبد الفتاح علي قنبيير أستاذ الاجتماع الريفي المساعد ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

المخلص العربى

تستهدف الدراسة التعرف على سلوك الريفيات المتعلق بترشيد استهلاك الموارد الأساسية التالية : الغاز ، والكهرباء ، والماء ، والغذاء ، والملابس . وذلك بالتعرف على كل من : [1] مكونات سلوك الريفيات لترشيد الاستهلاك (المعرفة، والاتجاه، والممارسة). [2] العوامل المرتبطة والمؤثرة في سلوك الريفيات لترشيد الاستهلاك . وأجريت الدراسة في أربع قرى بمحافظة المنوفية ، هى : زنارة ، وكفر الشيخ إبراهيم ، ومنشأة بخاتى ، وقرية الأخماس ، وتم اختيار عينة عشوائية بسيطة بلغ قوامها 400 مبحوثة بواقع 100 مبحوثة من كل قرية . واستخدم الاستبيان بالمقابلة الشخصية مع المبحوثات فى جميع بيانات الدراسة . وقد أسفرت نتائج الدراسة عن اعتدال سلوك غالبية المبحوثات لترشيد استهلاك كل من (الغاز والكهرباء والماء والغذاء)، بينما تبين إرتفاع ترشيد استهلاك الملابس لدى غالبية المبحوثات. كما أشارت النتائج إلى أهمية متغير مستوى تعليم المبحوثة حيث كان أكثر المتغيرات المستقلة ارتباطاً وتأثيراً فى سلوك الريفيات لترشيد استهلاك كل من : الغاز والكهرباء والماء والغذاء والملابس .

* الكلمات الدالة : ترشيد الاستهلاك . ترشيد استهلاك الغاز . ترشيد استهلاك الكهرباء . ترشيد استهلاك الماء . ترشيد استهلاك الغذاء . ترشيد استهلاك الملابس .

